
 مقابله با 
ابرچالش های اقتصادی آغاز شد

وزیر صمت از پشت س��ر 
گذاش��تن دوره چالش ه��ا 
ب��ا  مقابل��ه  ش��روع  و 
اقتص��ادی  ابرچالش ه��ای 
خبر داد و گفت: نوس��انات 
و  تولیدکنن��ده  ب��ه  ارزی 
معیش��ت و زندگ��ی مردم 

ضربه می زند.
به گ��زارش مه��ر، محمد 

اتابک، وزیر صنعت، معدن و تجارت در نشستی با هیات رئیسه 
اتاق بازرگانی ایران از پشت سر گذاشتن دوره چالش ها و شروع 
مقابله با ابرچالش های اقتصادی س��خن گفت و تاکید کرد: با 
تکیه بر ظرفیت های موجود، توان عبور از این ابرچالش ها را هم 
داریم. وی ادامه داد: همراهی  با بخش خصوصی را در دس��تور 
کار داریم، در بسیاری از سفرها از نمایندگان بخش خصوصی 
دعوت کرده ایم تا گروه دولتی را همراهی کنند. در س��فرهای 
استانی، نخس��تین جلسه را با اتاق ها برگزار می کنیم. بنابراین 
انتظار داریم که بخش خصوصی منسجم باشد و با وحدت رویه 
حرکت کند تا بتواند تاثیرگذاری لازم را داش��ته باش��د. برای 
تدوین موافقت نامه های تجارت ترجیحی با کشورهای مختلف 
به وی��ژه کش��ورهای منطق��ه، از بخش خصوص��ی نظرخواهی 
می کنیم. چون اعتق��اد داریم در تولید انواع کالاهای صنعتی، 
ظرفیت صادرات وجود دارد. براس��اس اع��ام اتاق ایران، وزیر 
صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه سال هاس��ت بر ثابت نگه  
داش��تن نرخ ارز، محدود کردن نقدینگ��ی و تک رقمی کردن 
ت��ورم، تاکید داریم و نتیجه آن، کاهش س��رعت گردش منابع 
بوده است، تاکید کرد: اگر پول وارد چرخه شود، تولید افزایش 
می یابد و به حل مشکل اقتصاد کمک می کند و تولید ناخالص 
داخل��ی را افزایش می دهد. این همان تجربه ترکیه اس��ت که 

باوجود تورم، تولید ناخالص داخلی خود را افزایش داد.
وی در بخش دیگری از س��خنان خود به نوس��انات ارزی که 
ه��م بعد داخلی و هم بعد خارجی دارد، اش��اره و تصریح کرد: 
نوس��انات ارزی به تولیدکننده و معیشت و زندگی مردم ضربه 
می زند. وزیر صنعت، معدن و تجارت از شناس��ایی خوشه های 
صنعتی با استفاده از ۱۵۰مشاور برای مجزا کردن خوشه هایی 
که می توانند در قالب کلونی ه��ا رفتار کنند، خبر داد و افزود: 
ب��اور داریم ک��ه دولت نباید وارد کارخانه داری ش��ود و منتظر 
هس��تیم تا بخش خصوص��ی ورود کند و در اج��رای پروژه ها 
همراه باشد. در مقوله ارز هم باید صدای واحد بخش خصوصی 

شنیده شود.

واگذاری اراضی بدون آماده سازی 
بازی دادن مردم است

وزی��ر راه و شهرس��ازی 
گفت: واگذاری زمین بدون 
انجام عملیات آماده س��ازی  
و ب��دون اینک��ه زمی��ن به 
نف��ر اصل��ی برس��د، بازی 
دادن مردم ب��وده و گرهی 
و  بی مس��کنی  مش��کل  از 
نمی کند.  ب��از  بدمس��کنی 
در  صادق مالواجرد  فرزان��ه 

جریان بازدید از خبرگزاری جمهوری اس��امی در گفت وگو با 
ایرنا افزود: مس��کن موضوعی بس��یار مهم و مبتابه همه مردم 
از اقش��ار مختلف اس��ت. وی با بیان اینکه بخشی از تولی گری 
حوزه مس��کن در وزارت راه و شهرسازی تعریف شده است، به 
پروژه های افتتاح ش��ده اخیر در اوایل خرداد در حوزه مسکن با 
حضور رئیس جمهور اشاره کرد و گفت: در این زمینه واگذاری 
زمین ها و اراضی، پس از انجام آماده سازی ها اجرایی شده است؛ 
موضوعی که از همان روزهای ابتدایی حضور در رأس وزارتخانه 
بر آن اصرار داش��تیم. وی تصریح  ک��رد: معتقدیم اگر واگذاری 
و حبس زمین انجام ش��ود و این زمین دس��ت به دست بگردد، 
اما به دس��ت مطالبه گر اصلی که به دنبال ساخت مسکن است، 
نرس��د؛ این یک سیاست غلط است؛ موضوعی که در سال های 
گذش��ته ش��اهد آن بودیم. وی گف��ت: هیچ مقاومت��ی درباره 
موضوع واگذاری زمین وج��ود ندارد، اما اهتمام ویژه داریم که 
اگر واگذاری  انجام می ش��ود، زمین ها آماده ساخت وساز باشند 
و مطمئن باش��یم که حتما امکانات و خدمات زیربنایی به آنها 
خواهد رس��ید. وی در ادامه بااشاره به اینکه تکمیل واحدهای 
مس��کونی که ساخت برخی از آنها از ۵ س��ال پیش آغاز شده 
اس��ت، گفت: بیش از ۸۴۰ هزار واحد داریم که از ۵ سال پیش 
عملیات ساخت آنها آغاز ش��ده و به طورقطع یکی از مهم ترین 
موضوعات��ی که در وزارتخان��ه پیگیر آن خواهی��م بود، همین 
اس��ت. همچنین بخش��ی از ساخت وس��ازها در بخش مسکن 
روس��تایی بوده است. برنامه ریزی های بعدی خود در این زمینه 
را در موض��وع زیرس��اخت ها، رس��انیدن خدم��ات آب و برق و 
حمایت های بیش��تر حوزه بانکی در دستور کار خواهیم داشت. 
وی توضیح داد: در حوزه زیرساخت ها؛ اراضی و زمین ها نیازمند 
آماده سازی هس��تند تا برای ساخت بتوان از آنها استفاده کرد، 
اما خدمات آب و انرژی به دس��تگاه های خدمات رس��ان به ویژه 
وزارتخانه های نی��رو و نفت برمی گردد. وزیر راه و شهرس��ازی 
اضافه  کرد: آورده نقدی که مردم می آورند، به شدت تحت تاثیر 
تورم اس��ت و به همین دلیل شاهدیم همه ماهه سهم این آورده 
نسبت به ساخت وسازی که باید انجام شود، کاهش می یابد؛ بر 
این اساس پشتیبانی مالی و اعتباری بانک ها مهم ترین موضوع 
در این مسئله است و ما در هر 3 حوزه مذکور در حال انجام کار 
هستیم. وی اظهار کرد: حدود ۱۰۰هزار پروژه داشتیم که مردم 
آورده نقدی خود را به آنها تزریق کرده بودند، اما به تسهیات 
بانکی وصل نش��ده بودند؛ این مهم طی ۹ماه گذش��ته از عمر 

دولت چهاردهم به انجام رسید.
این عضو کابینه دولت چهاردهم خاطرنشان کرد: در موضوع 
آماده س��ازی ها، ۶۰ هزار میلیارد تومان برنامه ریزی انجام شده 
ک��ه تاکنون ۱۰هزار میلیارد تومان آن به پروژه ها تزریق ش��ده 
اس��ت. وی گف��ت: در ح��وزه اتصال خدم��ات آب و انرژی نیز، 
هم��ه تاش مان این اس��ت که اس��تانداری ها، ادارات کل راه و 
شهرس��ازی و دستگاه های وابسته به وزارت نیرو بتوانند سهم و 

نقش خود را ایفا کنند.
صادق تاکید کرد: وقتی پروژه مسکنی افتتاح می شود، به این 

معناست که بر همه این چالش ها فائق آمده ایم.

هدایت هوشمندانه منابع بخش سلامت با اجرای »پزشک خانواده«
رئیس جمه��وری ب��ا بی��ان اینکه اجرای طرح پزش��ک خان��واده باعث هدایت 
هوشمندانه منابع سامت می شود، گفت: با اجرای این طرح، هرکس در چارچوب 
آن، برای دریافت خدمات س��امت و درمان مراجعه کرد، کمترین هزینه ممکن 

را پرداخت می کند.
به گزارش پایگاه اطاع رس��انی ریاس��ت جمهوری، مسعود پزشکیان در دیدار با 
اعضای فراکسیون محیط زیست، پس از گوش سپردن به دیدگاه ها و دغدغه های 
ایشان، با تاکید بر اینکه حفظ محیط زیست مقدم بر هر برنامه و اقدام توسعه ای 
اس��ت، اظه��ار ک��رد: به تهیه برنام��ه جامع��ی در زمینه حفاظ��ت، ظرفیت ها و 
ضرورت های محیط زیس��تی کش��ور با همکاری اساتید دانش��گاه، کارشناسان و 

فعالان این عرصه نیاز داریم.
پزشکیان با تاکید بر اینکه کیفیت حفاظت از محیط زیست یکی از شاخص های 
اصلی توسعه است، افزود: متاسفانه ایجاد کانون های جمعیتی غیراصولی، به ویژه 
در تهران و کرج، به ش��دت در حال آس��یب رس��اندن به محیط زیست این مناطق 
اس��ت. رئیس جمهوری در ادامه در دیدار اعضای کمیس��یون بهداش��ت و درمان 
مجلس نیز، بااشاره به نظرات مثبت نمایندگان نسبت به عملکرد وزیر بهداشت و 
ضرورت حمایت بیشتر دولت از وی اظهار کرد: آنچه تاکنون انجام شده، با حمایت 
دولت بوده است؛ دولت چهاردهم برای سامان دادن به مشکات عرصه درمان و 

سامت، عزم و اراده جدی دارد.
پزش��کیان بااش��اره ب��ه برخ��ی مش��کات مطرح ش��ده در جلس��ه، از جمله 
عدم رضایتمندی مراجعان نظام س��امت باوجود صرف منابع برای ارائه خدمات 
گسترده، گفت: یکی از مشکات جدی نظام سامت، صرف غیراصولی اعتبارات 
است؛ تا زمانی که نظام ارجاع و پزشک خانواده اجرا نشود، منابع بخش سامت 
و درم��ان در چرخه ای ناکارآمد هزینه می ش��ود ک��ه نه رضایت مراجعان را جلب 
می کند و نه کادر درمان را. رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه امروز زیرساخت های 
فراوانی در عرصه سامت و درمان داریم که به شکل صحیح و با بهره وری مناسب از 
آنها بهره گرفته نمی شود، افزود: تقریبا در سراسر کشور مراکز درمانی احداث شده 
است، اما به دلیل عدم اجرای یک نظام عملکردی کارآمد مثل نظام ارجاع و پزشک 
خانواده، این ظرفیت ها به علت عدم رغبت پزشکان برای حضور در آنها، بااستفاده 

مانده است و مردم نیز خدمات مطلوب و با نرخ مناسب دریافت نمی کنند.
پزشکیان ارتقای بهره وری در بهره گیری از زیرساخت های موجود نظام سامت 
و درم��ان را ض��روری توصیف و تصریح کرد: همچنین در حال  حاضر بخش��ی از 
منابع اختصاص یافته به تولید و تامین دارو و تجهیزات، از محل ارز دولتی صرف 
واردات کالاهایی مثل لوازم آرایشی و مکمل ها می شود که در بازار آزاد هم فروخته 
می ش��وند، در حال��ی که با اج��رای نظام ارجاع، تمام ای��ن منابع به صندوق های 

بیم��ه ای اختصاص می یابد تا کس��ی که به چرخه نظ��ام ارجاع مراجعه می کند، 
خدمات درمانی رایگان دریافت کند.

رئیس جمهوری ادامه داد: ظفرقندی با تش��کیل کارگروه هایی به دنبال تمهید 
مقدمات اجرای طرح پزش��ک خانواده و نظام ارجاع اس��ت؛ برای اجرای مطلوب و 
موفق این طرح در پی رسیدن به یک نگاه و زبان مشترک با همه دست اندرکاران 

و افراد و دستگاه های دخیل در اجرای طرح هستیم.
پزشکیان با تاکید بر اینکه دولت چهاردهم خود را موظف به سامان دادن نظام 
سامت، ارتقای کیفی و کمی خدمات و کاهش هزینه های درمان و سامت به ویژه 
برای اقشار آسیب پذیر در چارچوب اجرای طرح نظام ارجاع می داند، خاطرنشان 
کرد: با اجرای طرح پزشک خانواده، هر کس در چارچوب این طرح برای دریافت 
خدمات سامت و درمان مراجعه کرد، کمترین هزینه ممکن را پرداخت می کند 
و کسانی که می خواهند خارج از این چارچوب خدمات دریافت کنند نیز، براساس 

قیمت های واقعی و غیریارانه ای، خدمات دریافت خواهند کرد.
رئیس جمه��وری اف��زود: وقتی هزینه های درمانی در نظ��ام ارجاع در حد صفر 
کاه��ش یاب��د و در خارج از این نظام نیز خدمات به نرخ واقعی و غیریارانه ای ارائه 
شود، با افزایش رغبت مردم به استفاده از طرح ارجاع، کادر درمان نیز به فعالیت 
در این چارچوب راغب می شود و با اجرای طرح پرداخت حقوق براساس کیفیت 
عملکرد، عدالت و انصاف نیز به ش��کل دقیق تر در پرداخت حقوق و مزایا به آنان 

محقق خواهد شد و زمینه رانت و فساد در عرصه واردات و تامین دارو و تجهیزات 
و خدمات درمانی و سامت نیز تا حدود زیادی از بین خواهد رفت.

پزش��کیان با بیان اینکه در حال  حاضر بر پیگیری تس��ریع اجرای طرح عدالت 
آموزش��ی متمرکز شده اس��ت، تاکید کرد به زودی جلسات و پیگیری های جدی 

اجرای طرح پزشک خانواده را نیز آغاز خواهد کرد.
رئیس جمهور همچنین در بازدید از نمایش��گاه تجهیزات پزش��کی بااش��اره به 
دس��تاوردهای ارائه ش��ده در این نمایشگاه و بس��یاری از عرصه های دیگر، گفت: 
امروز از فناوری هسته ای گرفته تا سایر حوزه های علمی و صنعتی، دستاوردهای 
ارزشمندی حاصل شده است؛ تاش دشمنان برای جلوگیری از این روند، خیال 
خامی بیش نیس��ت. وی بااش��اره به تاش دش��منان برای جلوگیری از پیشرفت 
کش��ور اظهار کرد: اقداماتی که امریکا و برخی کش��ورهای اروپایی برای متوقف 
ک��ردن روند توس��عه ایران انجام می دهند، راه به جای��ی نخواهد برد. ملت ایران، 
به ویژه کسانی که با تکیه بر توانمندی های داخلی حرکت می کنند، قطعا در مسیر 
پیش��رفت خود ثابت قدم خواهند بود. رئیس جمه��ور بر عزم دولت برای حمایت 
از نوآوران تاکید کرد و گفت: تاش خواهیم کرد بس��تر لازم را برای این عزیزان، 
چه در داخل کش��ور و چه در عرصه های بین المللی، فراهم کنیم تا بتوانند محور 
توسعه ایران و منطقه شوند. هرچه فشارها علیه ملت ایران بیشتر شود، شکوفایی، 

نوآوری و قدرت ایرانیان نیز افزایش خواهد یافت.

معاون اول رئیس جمهور در جلسه انتقال آب دریا

تصمیمات پیشین را نفی نمی کنیم، اما وحی منزل نیستند

 طرح اولویت بندی انرژی صنعتی سازی باید به مطالبه عمومی تبدیل شود
صنایع در حال نهایی شدن است

معاون اول رئیس جمهور با تش��ریح راهکاره��ای دولت چهاردهم برای حل 
بحران ناترازی آب، گفت: به تصمیمات و قوانین پیش��ین احترام می گذاریم و 
نفی نمی کنیم، اما آنها وحی منزل نیستند؛ هر جا که نیاز به اصاح باشد، این 
اصاحات را انجام خواهیم داد تا روند کار با زمان بندی مناس��ب و اثربخش��ی 
بیش��تر ادامه یابد. به گزارش ایرنا، محمدرضا عارف در جلس��ه انتقال آب دریا 
که با حضور وزرای نیرو و صنعت، معدن و تجارت، مس��ئولان دس��تگاه های 
مرتبط و مدیران عامل شرکت ها و بنگاه های بزرگ اقتصادی اجرای طرح های 
پنجگانه خطوط انتقال آب برگزار شد، با بیان اینکه اجرای طرح های پنجگانه 
انتقال آب دریا نه یک انتخاب بلکه الزامی برای کش��ور اس��ت، تصریح کرد: 
طرح های انتقال آب دریا به هر قیمتی تکمیل و تعهدات دولت هرچه سریع تر 
انجام شود، چراکه بخش صنعت و مردم به ویژه جنوب شرق کشور، اجرای این 

طرح ها را از دولت مطالبه می کنند.
وی بااش��اره به اینکه بخشی از مشکات کم آبی در کشور ناشی از وضعیت 
جغرافیایی و اقلیمی و همچنین شرایط خشکسالی چند سال گذشته است که 
توجه جدی تر و ویژه تری را می طلبد، گفت: اگر در حل مش��کات آب کشور 
بخشی و منطقه نگری شود، دچار مشکات فراوانی خواهیم شد که در برنامه 
هفتم پیشرفت، احکام خوبی در نظام مدیریت یکپارچه آب دیده شده است.

اولویت دولت حل مشکلات کم آبی است �
معاون اول رئیس جمهور خاطرنش��ان کرد: اولویت اول دولت برای امس��ال، 
حل مش��کات کم آبی در کشور است که سازکارهای خوبی هم در این راستا 

دیده شده است و اقدامات موردنیاز را باید با جدیت دنبال کنیم.
عارف تصریح کرد: اجرا و تکمیل انتقال آب برای کشور حیاتی است، چراکه 
دولت ه��ا در این بخش تعهدی داده اند ک��ه باید در دولت چهاردهم عملیاتی 
ش��ود و باید از بنگاه ها و ش��رکت های بزرگ اقتصادی که باوجود مشکات و 
عدم النفع  ناش��ی از خاموش��ی ها در اجرا و تکمیل خطوط پنجگانه به دولت 

کمک می کنند، قدردانی کرد.
وی بااشاره به اینکه مشکات قدیمی همانند اصاح الگوی کشت حل نشده 
است، گفت: بهره برداری آب با راندمان بالا در بخش کشاورزی نهادینه نشده 
است و همان روش های س��نتی و غرقابی در بخش کشاورزی دنبال می شود 

یا در مناطقی از کش��ور که برای آب آش��امیدنی موردنیاز مش��کات دارند، 
متاس��فانه کش��ت هایی داریم که اصا توجیهی ندارند که باید اصاح الگوی 

کشت به صورت جدی توسط وزارتخانه های امر دنبال شود.
معاون اول رئیس جمهور همچنین به وضعیت نامناس��ب سرانه مصرف آب 
اشاره و تاکید کرد: وضعیت مصرف آب ایران قابل مقایسه با کشورهای جهان 
نیس��ت تا جایی که برخی کش��ورها با وضعیت بارش و آبی مناس��ب، سرانه 
مصرف کمتر از ۱3۰ لیتر در روز دارند، اما در کش��ور و برخی از اس��تان ها و 
ش��هرهای ما، س��رانه مصرف بالای ۲۵۰ لیتر در روز داریم که نشان می دهد 
در این زمینه فرهنگ سازی نکرده  و نتوانسته ایم مشکات کم آبی در کشور را 

برای مردم نهادینه کنیم.
عارف افزود: بسیاری از مسائل محیط زیستی و فرونشست ها در کشور، ناشی 

از پایین رفتن سطح آب و استحصال غیرعلمی از منابع زیرزمینی است.
قدردانی از وزارتخانه های نیرو و صمت �

وی با قدردان��ی از وزارتخانه های نیرو و صمت و همچنین بنگاه های بزرگ 
صنعت��ی و معدنی برای اجرای خطوط ۵گانه انتق��ال آب، افزود: هزار و۷۸۰ 
میلی��ون مترمکعب از طریق انتقال آب دریا در کن��ار بهره برداری از آب های 
نامتعارف در برنامه هفتم برنامه ریزی ش��ده است که البته دولت انتقال آب از 
کشورهای خارجی را نیز در دستور کار دارد و هر طرح و اقدامی برای تامین 
آب موردنی��از مردم را با جدیت پیگیری و اجرایی می کنیم و از هیچ روش��ی 

غفلت نمی کنیم.
معاون اول رئیس جمهور بااش��اره به اینک��ه در برخی اقدامات قانونی درباره 
تامین آب دچار اشتباهاتی شدیم که تنها نتیجه آن، آسیب زدن به سفره های 
زیرزمینی و حفر چاه های بی رویه بوده است، گفت: در یک منطقه چاه ها را پر 
می کردیم، اما در کنار آن چندین هزار چاه غیرقانونی و غیرمجاز حفر می شد 
که نشان می دهد نظارت های جدی و علمی انجام نگرفته است و نتوانسته ایم 

مردم را توجیه کنیم.
عارف بااشاره به اقدامات وزارت نیرو در حل ناترازی برق و حرکت به سمت 
انرژی خورشیدی، بیان کرد: اهمیت حل ناترازی آب به گونه ای است که باید 
با تقسیم کار ملی، حل مشکات کم آبی را به صورت جدی دنبال کنیم، چراکه 
از دهه های گذش��ته، منطقه ای که کش��ور ما در آن ق��رار دارد، دچار چالش 
خشکس��الی و کم آبی بوده و این مسئله همواره یکی از مهم ترین نگرانی ها و 

بحران های این منطقه بوده است.
نیاز به همکاری بیشتر مردم و سمن ها �

وی تاکی��د کرد: نیاز به همکاری بیش��تر مردم و س��ازمان های مردم نهاد با 
دغدغه ثبات و تامین آب را داریم که باید در کنار فرهنگ سازی روی اصاح 
الگوی کش��ت و مصرف، اقدام��ات لازم را انجام دهیم، چراکه کش��ت برخی 
صیفی جات در مناطق کویری به هیچ عنوان قابل توجیه نیس��ت و با صدور این 
محصولات، آب کش��ور را با نرخ ناچیزی صادر می کنیم که باید مردم توجیه 
شوند و اطمینان آنان را جلب کنیم تا به میدان بیایند و مسئله آب به عنوان 

یکی از چالش های اصلی کشور را  سامان دهیم.
معاون اول رئیس جمهور اظهار کرد: در سهم آب کشاورزی، اقدامات جدی 
انجام نش��ده است و سهم آب این بخش در کشور از ۸3 درصد به ۸۰ رسیده 
اس��ت که باید با پیگیری وزارت جهاد کش��اورزی در سهم آب کشاورزی، به 

یک میزان منطقی برسیم.
در ای��ن جلس��ه، وزارت نیرو گزارش��ی از میزان پیش��رفت اجرای خطوط 
پنجگانه انتقال آب ارائه کرد و در ادامه تاکید ش��د، طرح های پیش��نهادی از 
جمله مشوق های معادن، تسهیات صندوق توسعه ملی، بازار بهره وری آب در 

صنعت و طرح های مختلف با جدیت پیگیری شود.

معاون صنایع ماشین آلات و تجهیزات وزارت صنعت، 
معدن و تجارت، ابزار رش��د اقتصادی را توسعه صنعت 
دانست و گفت: گفتمان صنعتی سازی به عنوان مطالبه 

عمومی در کشور راه اندازی شود.
به گ��زارش ایرن��ا، س��یدحامد عامل��ی در جلس��ه با 
صنعتگ��ران ف��ارس اف��زود: هی��چ راه چ��اره ای ج��ز 
صنعتی س��ازی نداری��م و همه باید کم��ک کنیم این 

مسئله در کشور جا بیفتد.
معاون صنایع ماشین آلات و تجهیزات وزارت صمت 

ادام��ه داد: یک گرفتاری اصلی کش��ور این اس��ت ک��ه هنوز صنعت 
به عنوان یک مس��ئله اساسی و اولویت دار در کش��ور موردتوجه قرار 
نگرفته اس��ت. عاملی اضافه کرد: در هم��ه حوزه ها و حتی در اعمال 
سیاست های پولی و ارزی و حتی در حوزه ناترازی انرژی، این انتظار 

وجود دارد که صنعت باید خودش را با آنها تنظیم کند.
معاون وزیر صمت بیان کرد: مس��ئله ما در کش��ور مس��ئله صنعت 
اس��ت؛ همه گرفتاری و مشکاتی که در حوزه های مختلف اقتصادی 
وجود دارد؛ از تورم و کمبود ارز گرفته تا کمبود آب و ناترازی انرژی، 
همه به این  دلیل است که هنوز نتوانسته ایم صنعت را به عنوان اولویت 

اساسی کشور مطرح کنیم.
عاملی افزود: اگر می خواهیم به رش��د اقتصادی ۸ درصد برس��یم و 
اگر به دنبال اس��تمرار در رشد اقتصادی هستیم، باید به صنعت توجه 

ویژه داشته باشیم.
وی ابزار رش��د اقتصادی را توس��عه صنعت دانست و گفت: صنعت 
مهم ترین، اساس��ی ترین و زیربنایی ترین حوزه توس��عه کشور است و 
همه باید ت��اش کنیم تا گفتمان صنعتی س��ازی را به عنوان مطالبه 
عمومی در کشور راه بیندازیم. معاون صنایع ماشین آلات و تجهیزات 

وزارت صنع��ت، معدن و تج��ارت تاکید کرد: بدون در 
نظر گرفت��ن صنعت به عن��وان اولویت اصلی کش��ور، 
دستیابی به توسعه اقتصادی پایدار امکان پذیر نخواهد 
بود. وی عنوان کرد: در حوزه ماشین آلات و تجهیزات 
در سال گذشته فرآیندی وجود داشت که براساس آن، 
فرآیند ثبت س��فارش، ۹ تا ۱۰ ماه به طول می انجامید؛ 
این موضوع توسط وزیر صمت پیگیری شد و به دستور 
او ای��ن روال تغییر یافت و در ح��ال  حاضر افرادی که 
قصد ثبت س��فارش با مبلغ زیر ۵ میلیون دلار دارند، با 
تایید اس��تان و دفتر تخصصی ثبت سفارش می توانند سفارش خود را 
ثبت کنند؛ البته مش��کاتی در سیستم ثبت سفارش وجود داشت که 

این مشکات تا حدود زیادی حل شده است.
معاون وزیر صمت افزود: اگر مشکلی در سیستم ایجاد نشود، فرآیند 
ثبت سفارش در مدت زمان یک ماه انجام خواهد شد؛ در واقع امسال 

اقدامات جدی در حوزه رفع بروکراسی ها انجام شده است.
عاملی درباره تدابیر در ح��وزه انرژی های تجدیدپذیر گفت: وزارت 
صمت از س��رمایه گذاری صنعت در انرژی ه��ای تجدیدپذیر حمایت 
می کن��د و در بح��ث تامی��ن مناب��ع و تخصی��ص ارز در ای��ن حوزه 

حمایت های لازم را انجام می دهد.
عاملی گفت: در حوزه صنعت خودرو هم برنامه ای تحت عنوان برنامه 
پنج ساله توسعه صنعت خودرو کشور تنظیم شده است؛ در واقع تعدد 
قوانین و مقررات و وجود نابس��امانی ها در حوزه های مختلف ش��رایط 
بخش خودرو را تحت الش��عاع قرار داده بود که با تدوین این برنامه و 
تعریف نظام تعرفه ای پنج ساله در این صنعت، در تاش برای حل این 
مشکات و تحقق ۲ هدف مهم هستیم و این ۲ هدف تولید رقابتی و 

بازار رقابتی در حوزه خودرو است.

قائم مقام وزیر صمت گف��ت: جدول زمان بندی قطعی برق 
صنایع به وزارت نیرو ارس��ال و پذیرفته ش��د، چراکه تامین 

انرژی برای واحدهای صنعتی اولویت اصلی وزارتخانه است.
به گ��زارش مهر، محمدصادق مفت��ح، قائم مقام وزیر صمت 
اظه��ار ک��رد: مهم ترین رویک��ردی که در ح��ال  حاضر برای 
تولی��د در کش��ور اتخاذ ش��ده، باتوجه به بحث ه��ای ارزی و 
همچنی��ن ناترازی انرژی، تمرکز بر تس��هیل مس��یر تولید و 
رفع گلوگاه هاس��ت. اگر بخواهیم مش��کات را به صورت کلی 
دس��ته بندی کنیم، ۲ بخش عمده دارد؛ نخست، تامین ارز و 

محدودیت های ارزی که در کشور وجود دارد و دوم، ناترازی انرژی.
وی افزود: در ارتباط با مس��ائل ارزی، جلس��ات متعددی با بانک مرکزی، در سطوح مختلف 
برگزار ش��ده اس��ت. این جلس��ات هم با مدیران بانک مرکزی و هم با تش��کل های تولیدی و 
اتاق ها انجام شده و نظرات فعالان اقتصادی به صورت منظم در این جلسات مطرح شده است. 
خوش��بختانه، بانک مرکزی با جدیت مس��ائل را حل می کند و به نس��بت ۲ تا 3 ماه گذشته، 

گشایش ها و تسهیات زیادی در این حوزه ایجاد شده است.
مفتح درباره ناترازی انرژی هم گفت: در بحث ناترازی های انرژی نیز با همین رویکرد جدی 
ورود کرده ای��م؛ هم در نظام س��همیه بندی و هم در نظ��ام اولویت بندی انرژی، نکاتی به صورت 
جدی مطرح ش��ده است. این موارد در جلسات با دوستان در وزارت نیرو و همچنین در سطح 
دولت بررس��ی ش��ده و بخش عمده ای از جداول پیش��نهادی وزارت مورد پذیرش قرار گرفته 
اس��ت. ما اکنون در حال تعیین اولویت ها برای صنایع مختلف هستیم. این جداول با همکاری 

تشکل های تولیدی و مدیران واحدهای بزرگ صنعتی استخراج شده است.
قائم مقام وزیر صمت اظهار کرد: در جلسه با وزارت نیرو نیز به توافقات خوبی دست یافته ایم. 
البته این بحث ها هنوز به پایان نرس��یده اس��ت و ادامه دارد، اما تا این مرحله گام های موثر و 
خوبی در راستای اولویت  دادن به تامین انرژی و برق واحدهای تولیدی و کارخانجات برداشته 

شده است.

ره
چه

تجارت2 صنعت
خبر چهار شنبه 

21 خرداد 1404  
15  ذی الحجه 1446

11 ژوئن 2025
 شماره 2829

پیاپی 4147


